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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Střet zájmů statutárního orgánu ve světle
nové judikatury
Z obecných ustanovení občanského zákoníku ohledně zastupování[1] vyplývá, že zástupce zásadně
nesmí zastoupit zastoupeného, pokud jsou jeho zájmy v rozporu se zájmy zastoupeného. Z tohoto
pravidla však existují výjimky. Jednou z nich je oprávnění statutárního orgánu zastupovat obchodní
korporaci v případě, že dochází ke střetu zájmů obchodní korporace a statutárního orgánu, příp.
osob statutárnímu orgánu blízkých, ovlivněných či ovládaných, a to pouze za splnění určitých
podmínek stanovených zákonem o obchodních korporacích[2].

Shrnutí pravidel o střetu zájmů statutárního orgánu

Ze zákona o obchodních korporacích ve spojení s ustálenou judikaturou Nejvyššího soudu[3] je
statutární orgán povinen oznámit střet zájmů, resp. podmínky uzavření smlouvy za této situace
ostatním  statutárním  orgánům  (členům  statutárního  orgánu)  a  kontrolnímu  orgánu  obchodní
korporace, nebo, není-li kontrolní orgán zřízen, valné hromadě. Oznámení valné hromadě lze provést
pouze jejím svoláním.

Za  účelem splnění  této  oznamovací  povinnosti  statutární  orgán  zpravidla  předloží  příslušnému
orgánu celý návrh znění smlouvy, kterou hodlá uzavřít,  příp. příslušný orgán seznámí se všemi
podmínkami smlouvy. Kontrolní orgán či valná hromada má možnost statutárnímu orgánu zakázat
uzavření takové smlouvy či mu výkon jeho funkce pozastavit. V případě, že příslušný orgán ani jednu
z těchto možností nevyužije, statutární orgán je oprávněn uzavřít za obchodní korporaci smlouvu,
ohledně níž je ve střetu zájmů. Musí však při tom vždy dodržet povinnost nezbytné loajality, která je
součástí péče řádného hospodáře, tedy upřednostnit zájmy obchodní korporace před svými zájmy.

Pokud však  statutární  orgán střet  zájmů příslušnému orgánu buď vůbec  neoznámí,  oznámí  jej
nedostatečně, valná hromada či  kontrolní  orgán mu pozastaví  funkci,  nebo mu zakáže smlouvu
uzavřít, a přesto statutární orgán smlouvu za obchodní korporaci uzavře, není obchodní korporace
tímto právním jednáním vázána. Obecně totiž tento závěr platí v případě nedostatku dobré víry třetí
osoby o absenci střetu zájmů, resp. o neomezení zástupčího oprávnění z důvodu střetu zájmů. Tento
důsledek se aplikuje i pro případ, že obchodní korporaci zastoupí při uzavření smlouvy jiný statutární
orgán.  Pokud však valná hromada či  kontrolní  orgán obchodní  korporace smlouvu schválí  bez
zbytečného odkladu, co se o jejím uzavření dozví, bude jí obchodní korporace vázána.

Nová rozhodnutí Nejvyššího soudu

Podle rozsudku Nejvyššího soudu 27 Cdo 2699/2021 ze dne 7. 12. 2022 je možné v případě střetu
zájmů seznámit příslušný orgán pouze s částí smlouvy či informovat pouze o části obsahu zamýšlené
transakce. To však za předpokladu, že má tento orgán i na základě předložené části smlouvy nebo
dílčích údajů dostatek informací ke zvážení možnosti pozastavit funkci statutárnímu orgánu nebo mu
zakázat smlouvu či transakci uzavřít a že nepředložená část smlouvy či obsah transakce neobsahuje
tzv. neočekávatelné podmínky. Příslušný orgán si totiž může vyžádat i dodatečné informace nebo
může  uzavření  smlouvy  podmínit  (např.  tím,  jaké  obsahové  náležitosti  mohou  být  do  smlouvy
začleněny a jaké naopak nikoli).



V předmětném případě  se  jednalo  o  uzavření  smluv  o  zápůjčkách  poskytovaných  společníkem
společnosti, přičemž byla příslušnému orgánu známa splatnost a výše úroků, avšak nebylo zřejmé, o
jakou výši  zápůjček se bude jednat.  Z rozhodnutí  lze  dovodit,  že  za předpokladu nepodmínění
zápůjček  určitou  maximální  částkou  nebo  nevyžádáním  si  doplnění  informace  k  výši  zápůjček
příslušným orgánem, by oznámení o střetu zájmů ze strany statutárního orgánu týkající se pouze
splatnosti a úroků bylo řádné. Příslušný orgán totiž v okamžiku oznámení o střetu zájmů věděl, že
mu maximální částka zápůjček není známa a mohl ji omezit, což však neučinil; nejednalo se přitom o
tzv. neočekávatelnou podmínku.

V rámci rozsudku Nejvyššího soudu 27 Cdo 1206/2022 ze dne 10. 1. 2023 soud dospěl k závěru, že
lze výjimečně připustit, aby nebyla svolána valná hromada za účelem oznámení o střetu zájmů, avšak
střet zájmů oznámit jednotlivým společníkům, kteří s uzavřením smlouvy budou souhlasit nebo ji
alespoň  vezmou  na  vědomí  a  současně  se  vzdají  práva  na  svolání  valné  hromady  za  účelem
projednání  této  záležitosti.  Z  rozhodnutí  však není  zřejmé,  za  jakých okolností  je  tato  výjimka
přípustná.

Závěr

Ačkoli nová rozhodnutí Nejvyššího soudu předznamenávají spíše uvolnění rigidních pravidel o střetu
zájmů  statutárního  orgánu,  s  ohledem  na  možné  shora  popsané  negativní  důsledky  spojené
s nedodržením těchto pravidel stanovených zákonem o obchodních korporacích včetně porušení péče
řádného hospodáře statutárního orgánu a s tím spojenou odpovědností lze doporučit vždy svolat
valnou hromadu, na níž se v ideálním případě výslovně odsouhlasí uzavření smlouvy, ohledně níž je
statutární orgán ve střetu zájmu, a to i za předpokladu, že si je statutární orgán jistý souhlasem
všech společníků.
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[1] § 436 a n. zákona č. 89/2012 Sb., občanského zákoníku, ve znění pozdějších předpisů

[2] § 54 a n. zákona č. 90/2012 Sb., o obchodních společnostech a družstvech, ve znění pozdějších
předpisů

[3] Např. rozsudek Nejvyššího soudu ze dne 5. 10. 2022, sp. zn. 31 Cdo 1640/2022

 

© EPRAVO.CZ – Sbírka zákonů, judikatura, právo | www.epravo.cz

Další články:
Rozvod? Už k němu nemusíte. Shrnutí podmínek, za jakých nebudete u soudu vyslýcháni,
dokonce ani nebude nutná Vaše osobní účast
Jaké klíčové změny přináší návrh novely stavebního zákona?
Byznys a paragrafy, díl 26.: Smírčí řízení jako alternativní nástroj řešení sporů mezi
podnikateli
Pozemkové úpravy aneb „malé“ vyvlastnění
Nová éra v boji proti nekalým obchodním praktikám: Co přinese nové procesní nařízení EU?
Licence LUC v podnikatelské strategii provozovatelů dronů
Péče rodičů po novele od 1.1.2026
K ukončování služebního poměru po novele zákona o státní službě
Aktuality z práva internetu: kybernetická bezpečnost a online řešení sporů
Zelené standardy pro výstavbu a renovace: jaké povinnosti přinese nová evropská úprava?
Byznys a paragrafy, díl 25.: Započtení

https://www.epravo.cz/top/zakony/sbirka-zakonu/zakon-ze-dne-3-unora-2012-obcansky-zakonik-18840.html
https://www.epravo.cz/top/zakony/sbirka-zakonu/zakon-ze-dne-25-ledna-2012-o-obchodnich-spolecnostech-a-druzstvech-zakon-o-obchodnich-korporacich-18841.html
https://www.epravo.cz/
https://www.epravo.cz/top/clanky/rozvod-uz-k-nemu-nemusite-shrnuti-podminek-za-jakych-nebudete-u-soudu-vyslychani-dokonce-ani-nebude-nutna-vase-osobni-ucast-120607.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/rozvod-uz-k-nemu-nemusite-shrnuti-podminek-za-jakych-nebudete-u-soudu-vyslychani-dokonce-ani-nebude-nutna-vase-osobni-ucast-120607.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/jake-klicove-zmeny-prinasi-navrh-novely-stavebniho-zakona-120604.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/byznys-a-paragrafy-dil-26-smirci-rizeni-jako-alternativni-nastroj-reseni-sporu-mezi-podnikateli-120718.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/byznys-a-paragrafy-dil-26-smirci-rizeni-jako-alternativni-nastroj-reseni-sporu-mezi-podnikateli-120718.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pozemkove-upravy-aneb-male-vyvlastneni-120654.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/nova-era-v-boji-proti-nekalym-obchodnim-praktikam-co-prinese-nove-procesni-narizeni-eu-120588.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/licence-luc-v-podnikatelske-strategii-provozovatelu-dronu-120540.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pece-rodicu-po-novele-od-112026-120570.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/k-ukoncovani-sluzebniho-pomeru-po-novele-zakona-o-statni-sluzbe-120580.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/aktuality-z-prava-internetu-kyberneticka-bezpecnost-a-online-reseni-sporu-120576.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/zelene-standardy-pro-vystavbu-a-renovace-jake-povinnosti-prinese-nova-evropska-uprava-120534.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/byznys-a-paragrafy-dil-25-zapocteni-120587.html

